

CDDH-ENV(2024)R10
21 March / *mars* 2024

STEERING COMMITTEE FOR HUMAN RIGHTS
COMITÉ DIRECTEUR POUR LES DROITS HUMAINS

(CDDH)

DRAFTING GROUP ON HUMAN RIGHTS AND ENVIRONMENT
GROUPE DE RÉDACTION SUR LES DROITS HUMAINS ET L'ENVIRONNEMENT

(CDDH-ENV)

MEETING REPORT / *RAPPORT DE RÉUNION*

10th meeting / *10^e réunion*

19–21 March / *mars* 2024

Item 1: Opening of the meeting and adoption of the agenda	Point 1 : Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
<p>1. The Drafting Group on Human Rights and Environment (CDDH-ENV) held its tenth meeting from 19 to 21 March 2024. The list of participants appears in <u>Appendix I</u>.</p> <p>2. The Chairperson, Nicola WENZEL (Germany), opened the meeting and welcomed the participants.</p> <p>3. The Group adopted the agenda, as it appears in <u>Appendix II</u>.</p>	<p>1. Le Groupe de rédaction sur les droits humains et l'environnement (CDDH-ENV) a tenu sa dixième réunion du 19 au 21 mars 2024. La liste des participants figure à l'<u>Annexe I</u>.</p> <p>2. La présidente, Nicola WENZEL (Allemagne) ouvre la réunion et souhaite la bienvenue aux participants.</p> <p>3. Le groupe adopte l'ordre du jour, tel qu'il figure à l'<u>Annexe II</u>.</p>
Item 2: Presentation and examination of the revised draft text of the draft report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	Point 2 : Présentation et examen du projet de texte révisé du projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
<p>4. The Secretariat presented the changes made since the last meeting to the draft text of chapters I, II and III of the draft report.</p> <p>5. The Group resumed its examination of the draft report and made certain changes to the text, taking into account both written comments and amendment proposals submitted in advance of the meeting and proposals made during the meeting.</p> <p>6. The Group agreed that, following the meeting, the Chairperson would circulate revised text for chapters III and IV, further to discussions during the meeting. The Group would then be invited to review this revised text by written procedure, with a deadline of one working week for the submission of any further observations. The Chairperson would then be authorised to finalise, taking into account any such observations, the draft report for transmission to the CDDH, with a view to its adoption at the meeting of the latter in June 2024.</p>	<p>4. Le Secrétariat présente les modifications apportées au projet de texte des chapitres I, II et III du projet de rapport.</p> <p>5. Le groupe reprend l'examen du projet de rapport et apporte quelques modifications au texte en tenant compte à la fois des commentaires écrits et des propositions d'amendement soumis avant la réunion, ainsi que des propositions formulées lors de la réunion.</p> <p>6. Le groupe convient, qu'à l'issue de la réunion, la présidente diffusera un texte révisé pour les chapitres III et IV, suite aux discussions qui se sont tenues lors de la réunion. Le groupe sera ensuite invité à examiner ce texte révisé par le biais d'une procédure écrite, dont le délai pour l'envoi de tout autre commentaire est fixé à cinq jours ouvrés. La présidente sera ensuite autorisée à finaliser le projet de rapport en tenant compte de ces commentaires, pour transmission au CDDH en vue de son adoption lors de la réunion de ce dernier en juin 2024.</p>

Item 3: Gender equality aspects of the work of the CDDH-ENV	Point 3 : Aspects relatifs à l'égalité de genre des travaux du CDDH-ENV
7. The Group held a discussion on the gender aspects of its work on the draft report. On this basis, the Chairperson informed the Group that she would complete the CDDH Thematic Form on Gender Equality (document CDDH(2020)13) for transmission to the CDDH's rapporteur on gender equality.	7. Le groupe examine les aspects relatifs au genre dans ses travaux sur le projet de rapport. Sur cette base, la présidente informe le groupe qu'elle remplira la fiche thématique du CDDH sur l'égalité de genre (document CDDH(2020)13) en vue de sa transmission au rapporteur sur l'égalité de genre du CDDH.
Item 4: Other business	Point 4 : Questions diverses
8. The Group expressed its appreciation for the constructive approach shown by all participants in the course of its work. The Group thanked the Chair for the exemplary way in which the meetings and discussions had been conducted. The Group also thanked the Secretariat for the outstanding contribution to its work.	8. Le groupe se félicite de l'approche constructive dont tous les participants ont fait preuve durant ses travaux. Il remercie sa présidente pour la manière exemplaire dont elle a mené les réunions et les débats. Le Groupe remercie également le Secrétariat pour sa remarquable contribution à ses travaux.
Item 5: Adoption of the meeting report	Point 5: Adoption du rapport de réunion
9. The Group adopted the present meeting report.	9. Le Groupe adopte le présent rapport de réunion.

Appendix I / Annexe I**Participants****MEMBERS / MEMBRES**

ARMENIA / ARMÉNIE	Lusine KARUMYAN Second Secretary, International Treaties and Law Department, Ministry of Foreign Affairs
AUSTRIA / AUTRICHE	Brigitte OHMS Deputy Government Agent, Federal Chancellery
BELGIUM / BELGIQUE	Sophie THYS Legal and policy adviser international policy
DENMARK / DANEMARK	Ida Marie SPIEGELHAUER Head of Section, Ministry of Justice
FINLAND / FINLANDE	Piivi RÄMÄ Legal Officer, Ministry for Foreign Affairs
FRANCE	Charlotte BLONDEL Consultante juridique, ministère de l'Europe et des affaires étrangères
GEORGIA / GÉORGIE	Nino LATSABIDZE Deputy Head of the International Relations and European Integration Department, Ministry of Environmental Protection and Agriculture
GERMANY / ALLEMAGNE (Chairperson)	Nicola WENZEL Government Agent before the ECtHR, Federal Ministry of Justice and Consumer Protection Jule ANDERSEN Legal Officer, Unit IV C 1 (Human Rights), Federal Ministry of Justice
LATVIA / LETTONIE	Elīna Luīze VĪTOLA Head of Office of the Representative of Latvia before International Human Rights Institutions, Deputy Agent of the Government, Ministry of Foreign Affairs
NETHERLANDS / PAYS-BAS	Michelle DUIN Legal officer, Ministry of Foreign Affairs
NORWAY / NORVÈGE	Beate BERGLUND EKEBERG Specialist Director, Ministry of Climate and Environment Astrid RIKHEIM Adviser, Senior Adviser, Ministry of Justice and Public Security
POLAND / POLOGNE	Marek KLEK First Councillor, Ministry of Foreign Affairs
PORTUGAL	Catarina GARCIA Adjointe du Représentant Permanent du Portugal auprès du Conseil de l'Europe Mariana CABRAL DA SILVA Intern at the Portuguese Mission to the Council of Europe Matilde Pina SILVA Intern at the Portuguese Mission to the Council of Europe

ROMANIA / ROUMANIE	Cristian Radu TRUPINA Head of service, Chief of Office for Biodiversity, National Environmental Guard
SPAIN / ESPAGNE	Patricia FROEHLINGS DORF NICOLÁS State Lawyer, Ministry of Justice
SWEDEN / SUÈDE	Björn THEWS Legal Advisor at the Ministry of Climate and Enterprise, Division of Legal Affairs,
SWITZERLAND / SUISSE	Maya BEELER-SIGRON Juriste, Département fédéral de justice et police DFJP, Office fédéral de la justice Alain CHABLAIS Agent du Gouvernement suisse devant la Cour européenne des droits de l'Homme, Chef de l'Unité Protection international des droits de l'homme, Office fédéral de la justice
TÜRKIYE	Aysen EMÜLER Experte Juridique, ministère des Affaires Etrangères, Représentation Permanente de Türkiye auprès du Conseil de l'Europe, Strasbourg Oya Geylani KÜFÜDÜR Juge rapporteur, Ministère de la Justice Ankara Mustafa CELAYİR Legal counselor, Représentation Permanente de Türkiye
UNITED KINGDOM / ROYAUME-UNI	Florence VANE Human Rights Adviser, Foreign, Commonwealth & Development Office Sarah MACRORY Legal Adviser, Legal Directorate, Foreign, Commonwealth and Development Office Eva HUEHNE Senior Legal Adviser, Environment, Department for Environment, food and rural affairs

PARTICIPANTS / PARTICIPANTS

DIRECTORATE GENERAL HUMAN RIGHTS AND RULE OF LAW / DIRECTION GÉNÉRALE DROITS HUMAINS ET ÉTAT DE DROIT	Diana BALANESCU Social Rights, Collective complaints Division / <i>Droits sociaux, Division des réclamations collectives</i> Ardita ABDIU Principal Administrator, Inter-Secretariat Task Force on the Environment (TFE), Department on Reykjavik Process and the Environment, Directorate on Social Rights, Health and the Environment / <i>Administratrice principale, Task Force intersecrétariat sur l'environnement, Service du Processus de Reykjavik et environnement, Direction des droits sociaux, de la santé et de l'environnement</i> Amanda PARISENTI , Project officer, European Committee on Crime Problems & Department on the Reykjavik process and the Environment / <i>Chargée de projet, Task Force intersecrétariat sur l'environnement, Service du Processus de Reykjavik et environnement, Direction des droits sociaux, de la santé et de l'environnement</i> Vanessa LAUKKANEN Counter-terrorism / Lutte contre le terrorisme (CDCT) Alice DELARBRE Counter-terrorism / Lutte contre le terrorisme (CDCT)
--	---

<p>PARLIAMENTARY ASSEMBLY / ASSEMBLEE PARLEMENTAIRE</p>	<p>Aiste RAMANAUSKAITE Secretary of the Committee on Social Affairs, Health and Sustainable Development / <i>Secrétaire de la Commission des questions sociales, de la santé et du développement durable</i></p> <p>Claire DUBOIS-HAMDI Senior Lawyer, Committee on Social Affairs, Health and Sustainable Development / <i>Juriste, Commission des questions sociales, de la santé et du développement durable</i></p> <p>Jean-Pierre GRIN Member of Swiss Parliament, Member of of the Committee on Social Affairs, Health and Sustainable Development of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe and Chairperson of the Sub-Committee on the European Social Charter</p>
<p>CONGRESS OF LOCAL AND REGIONAL AUTHORITIES / CONGRÈS DES POUVOIRS LOCAUX ET RÉGIONAUX</p>	<p>Guillaume LOISEAU Committee on the Honouring of Obligations and Commitments by Member States of the Council of Europe, Co-Secretary to the Monitoring Committee / Commission pour le respect des obligations et engagements des États membres du Conseil de l'Europe, co-Secrétaire du Comité de suivi</p>
<p>REGISTRY OF THE EUROPEAN COURT OF HUMAN RIGHTS / GREFFE DE LA COUR EUROPEENNE DES DROITS DE L'HOMME</p>	<p>Natalia KOBYLARZ Senior Lawyer / Juriste</p>
<p>OFFICE OF THE COMMISSIONER FOR HUMAN RIGHTS / BUREAU DE LA COMMISSAIRE AUX DROITS DE L'HOMME</p>	<p>Andrzej MANCEWICZ Adviser, Office of the Commissioner for Human Rights</p>
<p>OFFICE OF THE UNITED NATIONS HIGH COMMISSIONER FOR HUMAN RIGHTS / HAUT-COMMISSARIAT DES NATIONS UNIES AUX DROITS DE L'HOMME</p>	<p>Benjamin SCHACHTER Human Rights Officer, Environment and Climate Change Development, Economic and Social Issues Branch, Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights</p>
<p>CONFERENCE OF INGOs OF THE COUNCIL OF EUROPE / CONFÉRENCE DES OING DU CONSEIL DE L'EUROPE</p>	<p>Amy JACOBSEN International Legal Counsel, GREENPEACE</p>

OBSERVERS / OBSERVATEURS

EUROPEAN NETWORK OF NATIONAL HUMAN RIGHTS INSTITUTIONS / LE RÉSEAU EUROPÉEN DES INSTITUTIONS NATIONALES DES DROITS DE L'HOMME (ENNHRI)	Michel TABBAL Advisor - International and European Issues at the Commission nationale consultative des droits de l'homme (CNCDDH) (the French NHRI)
INTERNATIONAL FEDERATION OF HUMAN RIGHTS / FÉDÉRATION INTERNATIONALE DES DROITS DE L'HOMME (FIDH)	Corina HERI Chargée de mission
AMNESTY INTERNATIONAL	Ann HARRISON Climate Policy Adviser

SECRETARIAT / SECRETARIAT

Human Rights Intergovernmental Cooperation Division / Division de la coopération intergouvernementale en matière de droits de l'Homme	<p>Daniel PAP Administrator / <i>Administrateur</i>, Secretary of the CDDH-ENV / <i>Secrétaire du CDDH-ENV</i></p> <p>David MILNER Head of Division / <i>Chef de Division</i>, Secretary of the CDDH / <i>Secrétaire du CDDH</i></p> <p>Corinne GAVRILOVIC Assistant / <i>Assistante</i></p>
--	---

INTERPRETERS / INTERPRÈTES

<p>Sara WEBSTER</p> <p>Lucie DEBURLET-SUTER</p>

Appendix II / Annexe II

Agenda (as adopted) / Ordre du jour (tel qu'adopté)

1. Opening of the meeting and adoption of the agenda	1. Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
CDDH-ENV(2024)OJ2 – Draft agenda CDDH-ENV(2024)R9 – Report of the 9th meeting	CDDH-ENV(2024)OJ2 – Projet d'ordre du jour CDDH-ENV(2024)R9 – Rapport de la 9 ^e réunion
2. Presentation and examination of the revised draft text of chapter III of the draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	2. Présentation et examen du projet de texte révisé du chapitre III du projet de rapport du CDDH sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
CDDH-ENV(2023)06REV2 – Draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment CDDH-ENV(2024)02 – Compilation of comments received on the revised draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	CDDH-ENV(2023)06REV2 – Projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement CDDH-ENV(2024)02 – Compilation des commentaires reçus sur le projet révisé de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
3. Examination of chapter IV of the draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	3. Examen de chapitre IV du projet de rapport du CDDH sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
CDDH-ENV(2023)06REV2 – Draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	CDDH-ENV(2023)06REV2 – Projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
4. Presentation and examination of chapters I and II of the draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	4. Présentation et examen des chapitres I et II du projet de rapport du CDDH sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
CDDH-ENV(2023)06REV2 – Draft CDDH report on the need for and feasibility of a further instrument or instruments on human rights and the environment	CDDH-ENV(2023)06REV2 – Projet de rapport sur la nécessité et la faisabilité d'un instrument ou d'instruments additionnels sur les droits humains et l'environnement
5. Analysis of the impact of the present activity in terms of gender equality	5. Analyse de l'impact de cette activité en termes d'égalité de genre
CDDH(2020)13 – CDDH Thematic form on gender equality	CDDH(2020)13 – Fiche thématique du CDDH sur l'égalité de genre
6. Other business	6. Questions diverses
7. Adoption of the meeting report	7. Adoption du rapport de réunion

Reference documents / Documents de référence	
CDDH-ENV(2023)10 – Summary of the exchange of views with external independent experts and representatives of the Parliamentary Assembly and the European Committee on Social Rights (13-15 September 2022) (prepared by the Secretariat)	CDDH-ENV(2023)10 – Résumé de l'échange de vues avec des experts indépendants externes et des représentants de l'Assemblée parlementaire et du Comité européen des droits sociaux (13-15 septembre 2022) (préparé par le Secrétariat) <i>(uniquement en anglais)</i>
CDDH-ENV(2023)09 – Council of Europe Member States Recognition of the Right to a Healthy Environment in Constitutions, Legislation and Treaties	CDDH-ENV(2023)09 – Reconnaissance par les États membres du Conseil de l'Europe du droit à un environnement sain dans les constitutions, les législations et les traités <i>(uniquement en anglais)</i>
Proceedings of the High-Level Conference on the right to a clean, healthy and sustainable environment PUBLICATION	Actes de la Conférence de haut niveau sur le droit à un environnement propre, sain et durable dans la pratique PUBLICATION
CDDH-ENV(2023)01 – Extended summary of the exchange of views with external independent experts and representatives of the Parliamentary Assembly and the European Committee on Social Rights (13-15 September 2022) (prepared by the Secretariat)	CDDH-ENV(2023)01 – Résumé détaillé de l'échange de vues avec des experts indépendants externes et des représentants de l'Assemblée parlementaire et du Comité européen des droits sociaux (13-15 septembre 2022) (préparé par le Secrétariat)
Recommendation CM/Rec(2022)20 of the Committee of Ministers to member States on human rights and the protection of the environment (adopted by the Committee of Ministers on 27 September 2022 at the 1444th meeting of the Ministers' deputies)	Recommandation CM/Rec(2022)20 du Comité des Ministres aux États membres sur les droits de l'homme et la protection de l'environnement (adoptée par le Comité des Ministres le 27 septembre 2022, lors de la 1444 ^e réunion des Délégués des Ministres)
Parliamentary Assembly Recommendation 2211(2021) , "Anchoring the right to a healthy environment: need for enhanced action by the Council of Europe"	Recommandation 2211(2021) de l'Assemblée parlementaire , « Ancrer le droit à un environnement sain: la nécessité d'une action renforcée du Conseil de l'Europe »
Committee of Ministers' decision concerning Parliamentary Assembly Recommendation 2211 (2021), "Anchoring the right to a healthy environment: need for enhanced action by the Council of Europe" (CM/Del/Dec(2021)1416/3.1)	Décision du Comité des Ministres relative à la Recommandation 2211(2021) de l'Assemblée parlementaire, « Ancrer le droit à un environnement sain: la nécessité d'une action renforcée du Conseil de l'Europe » (CM/Del/Dec(2021)1416/3.1)
Resolution adopted by the United Nations Human Rights Council on 8 October 2021, "The human right to a clean, healthy and sustainable environment " (A/HRC/RES/48/13)	Résolution adoptée par le Conseil des droits de l'homme des Nations Unies le 8 octobre 2021 « Droit à un environnement propre, sain et durable » (A/HRC/RES/48/13)
Resolution adopted by the United Nations General Assembly on 28 July 2022, "The human right to a clean, healthy and sustainable environment " (A/RES/76/300)	Résolution adoptée par l'Assemblée générale des Nations Unies le 28 juillet 2022 « Droit à un environnement propre, sain et durable » (A/RES/76/300)
Report of the Special Rapporteur on the issue of human rights obligations relating to the enjoyment of a safe, clean, healthy and sustainable environment, Thirty-seventh session of the UN Human Rights Council, 26 February–23 March 2018 (A/HRC/37/59)	Rapport du Rapporteur spécial sur la question des obligations relatives aux droits de l'homme se rapportant aux moyens de bénéficier d'un environnement sûr, propre, sain et durable, Trente-septième session du Conseil des droits de l'homme, 26 février-23 mars 2018 (A/HRC/37/59)